



جامعة القاهرة  
كلية التربية النوعية  
قسم التربية الموسيقية



# قصور بعض المهارات الاجتماعية عند الأطفال وكيفية تنميتها من خلال العزف الجماعي لآلة البيانو

بحث مستل من رسالة دكتوراه مقدمة من الباحثة:

**سعاد محمد عثمان خان**

استكمالاً لمتطلبات الحصول على درجة دكتوراه الفلسفة في التربية النوعية في التربية  
الموسيقية تخصص بيانو

**الإشراف**

**أ.د/ محمد فتحي محمود حامد**

أستاذ آلة البيانو بقسم التربية الموسيقية  
كلية التربية النوعية  
جامعة القاهرة

**أ.د/ آمال أحمد مختار صادق**

أستاذ علم النفس التربوي بكلية التربية ونائب رئيس  
الجامعة لشؤون خدمة المجتمع وتنمية البيئة الأسبق  
جامعة حلوان

٢٠١٦م

## ملخص البحث

# قصور بعض المهارات الاجتماعية عند الأطفال وكيفية تنميتها من خلال العزف الجماعي لآلة البيانو

الباحثة/ سعاد محمد عثمان خان

يهدف هذا البحث إلى التعرف على قصور المهارات الاجتماعية عند الأطفال وكيفية علاجه عن طريق العزف الجماعي لآلة البيانو من خلال أهدافه التربوية، ولقد اتبعت الباحثة المنهج الوصفي (تحليل المحتوى)، ولقد أشارت نتائج البحث إلى أن قصور المهارات الاجتماعية عند الأطفال يمكن علاجها عن طريق العزف الجماعي لآلة البيانو لما تحققه من أهداف تربوية ومؤثرة على كافة النواحي سواء الجسمية أو العقلية أو الاجتماعية أو الحسية أو الانفعالية من خلال العزف والتدريب السمعي المصاحب له.



Cairo University  
Faculty of Specific Education  
Music Education Department



# **Inability Some Social Skills in Children and How to Develop Through Piano Ensemble**

Research paper from the PhD thesis  
Presented by:

**Soaad Mohammed Usman Khan**

In fulfillment of Requirements for Doctor Degree of Philosophy in  
Specific Education Specialty in Piano

## **Supervisors**

***Prof. Mohammed Fathy Mahmoud  
Hamed***

Professor of Piano Section  
Music Education Department  
Faculty of Specific Education  
Cairo University

***Prof. Amal Ahmed Mokhtar  
Sadek***

Professor of Educational Psychology Faculty of  
Education and Vice President for Community Service  
and the Development of the former Environment  
Helwan University

**2016 A.D**

## **Inability Some Social Skills in Children and How to Develop Through Piano Ensemble**

This study aims to identify the lack of social skills in children and how to treat it through the collective playing of the piano through its educational goals. The researcher followed the descriptive approach (content analysis). The results indicated that the lack of social skills in children can be treated by playing the collective of the piano for the educational achievement and influential goals on all aspects, whether physical, mental, social, sensory or emotional through the playing and audio training accompanying it.